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Výbor klubu: 

Předseda – Václav Klacek
tel: 602 821 880, e-mail: klacekv@seznam.cz

Místopředseda – Petr Zeman
tel: 704 205 688, e-mail: pzmarans@seznam.cz

Jednatel – Jana Mesteková
tel: 720 333 636, e-mail: zoo-buqice@seznam.cz

Pokladník – Helena Juhászová
tel: 724 285 383; 325 515 713, e-mail:

pistasped@seznam.cz

Správce stránek – Martina
Mesteková

tel: 720 610 468, e-mail: mestekova.martina@seznam.cz
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Milí členové klubu.

Máme za sebou nepříjemné období, kdy jsme museli činnost
klubu  na  čas  zmrazit.  Nebylo  možné  uspořádat  ani  výstavu
maransek, ani výstavu vajec, dokonce ani schůzi klubu.

Chovatelé, oproti mnoha jiným lidem, měli ale v tomto období
jednu velkou výhodu. Sice bez výstav a všeho co z nich plyne, ale v
omezeném režimu mohli svůj koníček rozvíjet dál, aspoň doma ve
svém chovatelském zařízení. Bylo problematické sehnat cizí krev
do chovu, a to i v Česku. Zahraniční cesty ,,pro kohouta" byly úplně
nemožné. Doufám, že jsme všichni tyto situace nějak pořešili, a že
už míříme jen k příjemnější a veselejší budoucnosti.

V tomto nepříjemném období zemřeli také dva členové našeho
klubu,  a  to  jeden ze zakládajících členů,  pan Josef  Šrytr,  a  také
zakladatel klubu,  Ing.František Šonka. Všichni si pamatujeme, že
dokud  bylo  možné  naše  klubové  akce  pořádat,  nikdy  na  žádné
nechyběl,  přestože jeho věk i  zdraví mu neumožňovaly fungovat
tak, jak by chtěl. Na akce klubu si ale vždycky našel způsob, jak být
u toho. Prošel si klubovou výstavu, zhodnotil zvířata, pokud mohl
tak vystavil. Sledoval jak pokračujeme v tom, co začal, sledoval co
se v klubu děje, vyjadřoval názory. Myslím, že pokud se dívá shora,
že otamtud sleduje klub i dál...

Přeji všem členům současným i budoucím, aby se už všechno
v dobré obrátilo...

Jana Mesteková
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Ing. František Šonka,
*15. 7. 1934, Sudoměřice u Bechyně, † 8.8.2021, Praha

František  Šonka  se  narodil  na
hospodářství  v  jihočeské  vesnici
Sudoměřice u Bechyně. Vystudoval střední
zemědělskou  školu  v  Prostějově,  obor
drůbežnictví  a  následně  zootechniku  na
Vysoké  škole  zemědělské  v  Českých
Budějovicích.

Po  krátké  praxi  na  Okresní
zemědělské správe ve Strakonicích se začal
specializovat na zemědělské vzdělávání na
Školním  statku  v  Týně  nad  Vltavou  a
později  se  stal  učitelem  a  ředitelem
Zemědělského  odborného  učiliště
drůbežnického v Janské u České Kamenice.
Byl  učitelem  duší  i  tělem  až  do  svých
posledních dnů.

Po zrušení školy v Janské nastoupil svoji kariéru na Oborovém podniku
Drůbežnictví  Xaverov  v  Horních  Počernicích,  kde  setrval  na  různých
zootechnických pozicích až do devadesátých letech. Paralelně k zaměstnání se
důsledně věnoval  diplomantům z Vysoké školy zemědělské v Praze,  vedl  a
posuzoval diplomové práce převážně zahraničních studentů z Ásie a arabských
zemí.  Z  tohoto  období  se  mu zachovalo  mnoho mezinárodních  přátelství  a
vztah především k Vietnamu, který sám dvakrát navštívil. František velice rád
cestoval a navštívil  mnoho zemí na různých kontinentech -  v Asii,  Africe i
Americe. Navštěvoval země, kde měl odborné i společenské kontakty a z cest
psal poutavé reportáže.

Chovu drůbeže a  jeho propagaci  se věnoval  po svůj  celý život  a  to  i
prostřednicím vedení expozic na celostátních zemědělských výstavách v Země
Živitelka  v  Českých  Budějovcicích  a  Agrokomplex  v  Nitře.  Od  mládí  byl
posuzovatelem  drůbeže,  chovatelem  drobného  zvířectva  a  včelařem.  Jeho
zásluhou byla do našich zemí importováno plemeno slepic Marans. Věnoval se
rozvoji  chovu tohoto  plemene  a  jeho posuzování.  Měl  nesčetné  kontakty s
chovateli  a  posuzovalteli  zejména  ve  Francii  a  Německu,  kam  též  často
vyjížděl  na  různé  výstavy,  návštěvy chovů  a  za  účelem importu  chovných
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zvířat. Byl do posledních let byl vysoce kvalifikovanýcm soudním znalcem v
oboru.  Napsal  několik  odborných  knih  a  nesčetně  článků  do  odborných
časopisů.

František byl vášnivým mysliveckým kynologem a myslivcem. Po 40 let
vykonával  funkci  poradce  chovu  plemene  Gordonsetter  a  zasloužil  se  o
kvalifikované vedení chovu tohoto plemene v Československu a poté v České
republice. Na výstavách a pracovních soutěžích předvedl za svůj život několik
stovek psů různých plemen převážně setrů, teriérů a jezevčíků. Mnoho let byl
lektorem  a  examinátorem  mysliveckého  vzdělávání  v  oborech  myslivecká
kynologie a chov zvěře.

Miloval svoji rodinu, krásnou manželku Vlastu a děti, Jitku a Jiřího. O
svoji manželku pečoval s úctou a křesťanskou pokorou i po mnoho dlouhých
let její těžké nemoci. Radoval se z úspěchů svých dětí a vnoučat a prožil krásné
okamžiky morální statisfakce ve vztahu ke svému rodu, když byla Farma u
lesa, kterou obnovil a úspěšně vede syn Jiří, vyhodnocena v roce 2016 Farmou
roku  ČR.  František  se  šťasten  zúčastnil  převzetí  uvedeného  titulu  z  rukou
arcibiskupa pražského, Mons. Dominika kardinála Duky.

Čest jeho památce!
Jitka M. Weber, Ph.D. 

V době konání klubové výstavy nám došla další smutná zpráva, že ve věku
nedožitých 78 letech odešel navždy další ze zakládajících členů klubu, pan

Josef  Šrytr. 
Čest jeho památce! 
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VÝSTAVA S PŘISTÝLKOU,  ANEB DOBROVICE JAKO INFUZE
OPTIMISMU DO KREVNÍHO OBĚHU MARANSKÁŘŮ

Po  ubíjejícím  období  covidovém  jsme  konečně  mohli  uspořádat
klubovou  výstavu.  Akci,  spojenou  se  stým  výročím  vzniku,  odkládala  i
dobrovická  ZO,  se  kterou  při  pořádání  klubových  výstav  poslední  léta
spolupracujeme. Konečně tedy 8.10.2021 došlo na uskutečnění.

S velkými obavami jsme očekávali přihlášky, a duševně se připravovali
na malý počet přihlášených zvířat. K našemu velkému překvapení a nadšení,
opak  se  stal  pravdou.  Není  nad  příjemná  překvapení  po  dlouhém  období
pesimismu...

Po  uzávěrce  přihlášek  měli  pořadatelé  v  Dobrovici  řádně  zamotanou
hlavu, kam a jak se přihlášené maransky vejdou. Po různých úvahách, jestli do
patra nebo do přízemí, nakonec zvítězila varianta přistavění dalších voliér do
původní místnosti, kde speciálka maransek dosud bývala. Pořádající organizaci
za to děkujeme, protože to bylo opravdu šťastné řešení. Prostory jsou pro naši
akci jako dělané.

Opravdu  se  nakonec  na  naší  výstavě  slétlo  85  kusů  maransek  ve  32
voliérách.  Maransky  byly  v  pěti  barevných  rázech  t.j.  černá  a  modrá
měděněkrká, černá a modrá stříbrokrká, plus měděné červená, což zatím ovšem
není v Česku uznaný barevný
ráz.

Změna  pro  tentokrát
nastala  také  v  osobě
posuzovatele.  Posuzování  se
poprvé  v  historii  klubu  ujal
Václav Rohrer.

Při  tomto  počtu  zvířat
opravdu  neměl  jednoduchou
úlohu.  Navíc  se  jednalo  o
první  takovou  akci  s  naším
klubem,  vzájemně  jsme  trochu  nevěděli,  co  od  sebe  vzájemně  očekávat,
nicméně všechno šlo jako na drátkách. Posuzování začalo krátce po poledni a v
rolích chytačů a nosičů se uplatnili členové klubu. Přítomným vystavovatelům
bylo také umožněno v případě potřeby vznášet dotazy a debatovat, což má pro
další úspěchy v chovu opravdu velký význam.
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Když ve večerních hodinách posuzování skončilo, byla udělena tato ocenění:
Šampion výstavy 

Vaclavik Libor 96,5 b , 1.0 zdrobnělý černý měděněkrký
Nejlepší 1.0

Rezek Ladislav 94 b, černý měděněkrký
Nejlepší 0.1

Mesteková M.+J., modrá stříbrokrká 96 b.
Nejlepši kmen 1.2 zdrobnělých i velkých maransek 

279b., 280b. Václavík Libor, černá měděněkrká
Nejlepší jedinec málo chovaného barevného rázu

Mesteková M+J ,95,5 b, 0.1 černá stříbrokrká
Čestné ceny:

Hradec Milan 95b.
Václavík Libor 94b., 94b., 94 b.

Pop Karel 94 b.
Zeman Petr 95 b.

Mesteková M+J. 95 b.
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Kromě  černých  a  modrých
stribrokrkých  a  měděněkrkých  byly
vystaveny  také  tři  maransky  měděné
červené, které teprve budou zapojeny do
uznávaciho  řízení.  Zcela  správně  byly
vystaveny  bez  bodového  ocenění,
nicméně posuzovatel se důkladně slovně
vyjádřil  k  jejich  tělesným kvalitám,  pro
chovatelovu lepší orientaci. Kéž by to tak
bylo ve všech podobných případech.

Výstava byla pro veřejnost otevřena
v sobotu od 8.00, a prakticky hned ráno
zmizely z voliér všechny prodejné maransky. Potěšujíci  je, že vystavili  také
dva nečlenové klubu,  ze  kterých jeden je  dlouholetým příznivcem klubu,  a
druhý se hodlá stát členem v nejbližší době. Také jeden kmen zakoupených

zdrobnělých maransek putoval  k
budoucímu členovi klubu. Skvělé
zprávy  pro  klub,  protože  nové,
akční členy velmi potřebujeme.

Musím  poděkovat  ZO
Dobrovice  za  skvělé  přijetí  a
veškerou  péči,  kterou  našemu
klubu  věnovali,  za  vytvoření
příjemných  podmínek  pro  naše
veškeré dění při klubové výstavě.
Atmosféra  byla  letos  opravdu

skvělá. Nejen proto, že účast byla rekordní a kvalita zvířat hromadně daleko
lepší  než  v  posledních  letech,  ale  také  proto,  že  prostředí  a  podmínky  v
Dobrovici  jsou  přesně  to,  co
potřebujeme.

Důležitá setkání se odehrála také v
sobotu,  kdy  jsme  stihli  mluvit  s
návštěvníky  výstavy,  probrat  a
zodpovědět  různé  otázky  kolem
maransek  a  fungování  klubu.  Také  nás
velmi  potěšili  všichni  ti,  kteří  s  námi
komunikují  prostřednictvím  naší  fb
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skupiny,  a  tentokrát  jsme  zase  po  dlouhé
době  měli  možnost  osobního  kontaktu.
Skvělá setkání.

Krátce  před  koncem  výstavy  se  po
velmi  dlouhé  době  uskutečnila  výborová
schůze,  kde  jsme  kromě  jiného  probrali
možnosti  vytvoření  Memoriálu  Františka
Šonky. Toto téma bude do detailů dořešeno
na členské schůzi klubu.

Po  období,  kdy  nám  nezbývalo  nic
jiného,  než  si  hrát  pouze  na  vlastním
dvorku  s  vlastní  drůbeží,  sečteno
podtrženo,  nás  na  této  klubové  výstavě
překvapilo všechno pouze a jen příjemně. A
to  opravdu  není  samozřejmost.  Jen  víc
takových výstav...
Své dojmy nám napsal i posuzovatel teto výstavy, p.Václav Rohrer ml.:

Po roční odmlce (COVID) jsem vyrazil 250 km do Dobrovice u Mladé
Boleslavi. V moc pěkném areálu ZO Dobrovice se konala Speciální výstava
Klubu  chovatelů  maransek.  Přijel  jsem z  Jižní  Moravy,  už  ne  na  výlet  za
kamarádem  a  kolegou  Milanem  Hradcem,  ale  výborem  klubu  delegovaný
posuzovatel. Někdo si řekne, proč jede posuzovatel z takové dálky. Vysvětlím.

Nedávno jsem se dozvěděl,  že v letošním roce maranskářům vzniknul
problém s posuzovatelem klubové výstavy. Maransky a klub sleduji už delší
dobu, stránky Klubu i jejich skupinu na Facebooku, a to z pozice UOKCHD,

kde  mám  na  starost  kluby  v
ČR.  Zároveň  se  mi  plemeno
maranska  líbí.  Vím,  jaké  jsou
problémy  s  maranskou,  jak  v
typu tak ve zbarvení.  Proto to
byla pro mě výzva, na nabídku
od  výboru  klubu  jsem  kývl  a
přijel  posoudit  speciální
výstavu.

Tím spíše, že jsem byl u
posuzovaní  poslední  speciální
výstavy,  kde  posuzoval  kolega
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Vilhelm, tak jsem každý den spekuloval jak asi
a v jaké kvalitě budou zvířata. Říkal jsem si, že
k  posouzení  musím  přistupovat  velmi
zodpovědně. Populace maransek v ČR není v
ideálním stavu, co vidím na různých výstavách
kde posuzuji.

Co mě  zaujalo  v  první  řadě,  byl  počet
vystavených kusů (85kusů), rekordní číslo. Co
se  mi  líbilo,  bylo  nádherně  nachystané
prostředí, nazdobené, a hlavně jak už jsem psal
- plné klece maransek. Hned jak jsem vešel do
patra, tak jsem si říkal - no toto dopadne asi jak
minule  s  kolegem  Pepíkem,  v  21.30  konec
posuzování...  Ale  začal  jsem s  4  hodinovém
předstihu,  měl  jsem šikovnou  zapisovatelku,  Martinu  Mestekovou.  Byla  to
radost posuzovat. 

Co  mě  překvapilo  -  Klub  dlouhodobě  sleduji,  takže  jsem  věděl  o
atmosféře a dění v klubu, problémech i různých komplikacích. Byl jsem mile
překvapen  a  rád,  že  je  to  opět  ta  rodina  a  že  je  v  klubu  pohoda.  Pro
vystavovatele  jsem  se  snažil  posoudit  zvířata  objektivně  a  přesně.  Byly
vystaveny maransky pěkné i horší. Ty, které byly horší, byly většinou pozdě
líhnuté,  tím pádem ještě  nebyly  hotové  v  typu,  a  hlavně  nebyly dopeřené.
Chybělo  osvalení  u  některých  jedinců,  ale  na  druhou  stranu  byla  některá
zvířata zařazena do třídy elita. Co závěrem... poděkování výboru klubu, za to
že mi dali důvěru a mohl jsem posuzovat speciální výstavu Maransek.
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V letošním roce v našem klubu nikdo
kulaté výročí neslaví.

Půlkulaté výročí slavíme letos my - 
Helena Juhaszová a Jana Mesteková. 

Ale protože jsme dámy
 a říkat to nemusíme, 
neřekneme kolikáté  ☺☻
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Zápis z výborové schůze konané dne 9.10.2021 při klubové
výstavě v Dobrovici u Mladé Boleslavi

1. Zahájení
2. Pokladní zpráva za rok 2020
3. Rozpočet klubu na rok 2021
4. Zpráva revizní komise
5. Různé, diskuze
6. Usnesení, závěr

Schůze se zúčastnili všichni členové výboru.

1. Zahájení
Schůzi zahájil předseda klubu Václav Klacek, přivítal přítomné a 
seznámil s programem schůze. 

2. Pokladní zpráva za rok 2020

Příjmy Výdaje

Členské příspěvky 5 600,00 Kč Internet 1 036,97 Kč

Dotace od ČSCH 3 950,00 Kč Účetní 1 000,00 Kč

Sponzorský dar 10 000,00 Kč Občerstvení 1 201,00 Kč

Tržba (hrnečky) 100,00 Kč Poštovné 117,00 Kč

Úroky 5,38 Kč Vedení účtu 97,00 Kč

Příjmy celkem 19 655,38 Kč Výdaje celkem 3 446,97 Kč

Stav k 1.1.2020 63 376,00 Kč

Příjmy 19 655,38 Kč

Výdaje 3 446,97 Kč

Stav k 31.12.2020 79 584,41 Kč

Na účtu:    77 404,41 Kč
V pokladně:      2 180,00 Kč
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3. Rozpočet klubu na rok 2021

Příjmy Výdaje

Členské příspěvky 6 000 Kč Tisk zpravodaje 8 000 Kč

Sponzorské dary 10 000 Kč Poštovné 2 000 Kč

Účetní 1 000 Kč

Internet 1 050 Kč

Režie 950 Kč

Občerstvení 1 000 Kč

Klubová výstava 2 000 Kč

Příjmy celkem 16 000 Kč Výdaje celkem 16 000 Kč

4. Zpráva revizní komise
Revizní komise provedla kontrolu všech dokladů a zjistila, že všechny 
doklady byly řádně zaúčtovány a zaevidovány. 

5. Rúzné, diskuse
◦ Uspořádání členské schůze.
◦ Uspořádní výstavy vajec
◦ Návrh klubové soutěže ,,Memorial Františka Šonky,,

Výhra: Putovní pohár + diplom. (Návrh na bodovací systém 
předloží L. Václavík na členské schůzi) 

6. Usnesení, závěr
Předseda poděkoval za účast a popřál mnoho chovatelských úspěchů. 

Zapsala: Martina Mesteková
Ověřovatelé zápisu: Václav Klacek, Jana Mesteková
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Šlechtění měděně červených maransek 
Maransky v klubovém zpravodaji jistě nemusím představovat. V dosud

platném vzorníku z
roku  2006  jsou
uvedeny  tyto
barevné  rázy:  bílé,
černé,  černé
měděněprsé,  bílé
kolumbijské,
krahujcové.

Dne 1.7 2019
byl Ivanem Pavlem
vydán  seznam
uznaných rázů plemen drůbeže, kde jsou černé měděněprsé opraveny na černé
měděněkrké  a  uvedeny navíc  pšeničné,  modré  měděněkrké,  černé  a  modré
stříbrokrké.  Vypadly černé,  bílé  kolumbijské a  krahujcové.  Měděně červené
maransky  rovněž  nebyly  do  seznamu  uznaných  rázů  zařazeny,  přestože  v
Čechách už byly.  Šlo o importy z  Belgie.  Nikdo je  však  dosud nevystavil.
Rozhodl jsem se tedy pro chov maransek v tomto barevném rázu chvíli před
uveřejněním  výše  zmíněného  seznamu,  poněvadž  hrozilo  ukončení  jejich
chovu.  A tak  jsem dal  na  cestu  složitou  a  dlouhodobou.  Jednak  z  pohledu
šlechtění této barvy a jednak z pohledu budoucího uznání. 

Tento  barevný  ráz  se  chová  v
několika  zemích,  včetně  země původu -
Francie.  Nazývá  se  většinou  buff
blackteiled což je v podstatě blízká barvě
žluté  s  černou  kolumbijskou  kresbou
ovšem  kresbou  soustředěnou  více  do
ocasních  per  a  letek  než  do  krčních
závěsů.  Geneticky  je  však  podmíněna
nikoliv kolumbijským faktorem Co, nýbrž
faktorem pro  dark  brown (Db),  která  je
fenotypově  kolumbijské  dosti  podobná,
zvláště u samčího pohlaví. Odlišnost však
najdeme  u  slepic,  kde  je  kvalita  kresby
oproti  kolumbijské  jakoby  nedokonalá,
rovněž  základní  červenohnědá  barva
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slepice  je  nedokonalá,  promouralá,  často  s  šedou  podsadou,  pepřením  v
obrysovém opeření, pšeničně moučná spodina i břišní oblast. 

Když  jsem  obdržel  několik
slepic  od  jednatelky  klubu
chovatelů  maransek  Jany
Mestekové, přiznám se, že jsem si
myslel, že to jsou nějaké hybridní
nosnice z klecí. Odhlédnul-li jsem
od  momentálního  stavu  drůbeže,
neboť  v  létě  jsou  slepice  středně
těžkých plemen díky kohoutům na
hřbetě bez peří. Ale zkrátka byla to
zvířata  hranatá,  neušlechtilých
tvarů,  veveřích  ocasů,  klopených
hřebenů.  A  to  i  původní
importované slepice z Belgie. Ale s
tím jsem počítal,  neboť jsem onu
drůbež  viděl  předem  na
fotografiích,  takže  jsem s  tím byl
obeznámen. 

Myšlenka,  čím  si  do  chovu
pomoci, byla už v mé hlavě hotová.
A  sice  jednorázové  přilití  krve
kohouta  hempšírek.  Vybraným  4  slepicím  různého  věku  a  exteriéru  jsem
následného jara připojil mohutného kohouta NH, který se vyznačoval dobrou
šířkou i hloubkou trupu, menším a níže neseným ocasem, a  vcelku solidním
utvářením hřebene.  Základní  barva  kohouta  však  byla  tmavší  a  trojtónová,
jakou si u maransek nepřeji. Důvodem tohoto postupu přilití krve NH tedy bylo
zlepšení tvaru trupu zejména horní linie a přechodu v ocas, zlepšení kvality
základní barvy s možností převést genotyp barvy na CoCo jakou mají NH, tzn.
probarvení i podsady, probarvení břišní oblasti do měděně červené, zlepšení
utváření hřebene, bez přerůstání, bez esovitých deformací, dvojzubů, či různě
zubatých praporků, zkrátka, aby měděně červená maranska byla lidově řečeno
„koukatelná“  středně  těžká  drůbež  a  nikoliv  „šedá  myš“.  Samozřejmě  s
užitkovými  parametry  ostatních  rázů,  jako  rychlý  růst,  bílá  kůže,  zmasilá
hluboká hrudní partie, dobrá snáška velkých a pokud možno co nejtmavších
vajec. 
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Díky vlivu NH se počítá také
se  zlepšením  opeřování  u  kuřat.
Chovný cíl co do barvy a kresby je:
Maranska  s  měděně  červenou
základní barvou, poněkud tmavšího
odstínu  nežli  mají  hempšírky  a
pokud  možno  bez  trojtónu  tedy
různých  odstínů  jednotlivých
partiích  jako  např.  nazlátlý  krční
závěs  hempšírek,  nebo  o  poznání
tmavší  štíty  křídel  (zejména  u
kohoutů). Právě z důvodu, aby se od
NH  měděně  červené  maransky
trochu  odlišily.  Rozsah  černé
kolumbijské  kresby  prozatím
nechávám  otevřený,  snad  jen,  že
nepožaduji příliš výraznou kresbu v krčním závěsu,  myšleno ne do té míry,
jako  mají  například  sasexky.  Požadavkem však  je  světle  červená  podsada,
nikoli moučná nebo šedá. 

Ve  svém  článku  zatím  nemohu
mnoho  o  měděně  červených
maranskách  říci,  protože  jsem  ve  své
práci  teprve  na  začátku,  a  kdo ví,  jak
dopadne. Započal jsem v roce 2019. Z
prvního  spojení  tedy  kmene  1,4,  kde
kohout  byl  NH  a  slepice  maransky,
vznikla  F1 generace vitálních hybridů,
více  méně  uniformních  ve  fenotypu,
kdy tedy kuřice  se  opeřovaly všechny
rychlým způsobem po otci NH, kdežto
kohoutci  všichni  pomalým  způsobem
po  matkách  (dominantní  a  pohlavně
vázaný gen K). Kůže a běháky u všech
potomků bílé, opeření běháků víceméně
pouze  sotva  naznačené.  Tvar  trupu
téměř  u  všech  slibný,  solidní,  jen
většina  kohoutů  se  vyznačovala
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veveřím ocasem. Hlavy a hřebeny v celku pěkného formování, oči u několika
jedinců  světlejší.  Barva  opeření  měla  mírné  odchylky v  odstínech  základní
červené barvy (od téměř žluté po sytě červenou) stejně jako v rozsahu černé
kresby v příslušných partií.  U několika jedinců samičího pohlaví bylo černé
pepření  až  slité  skvrny i  na štítech  křídel.  Snáška byla  vynikající,  a  to  i  v
druhém  cyklu.  Bohužel  všechny  slepice  jsou  zatížené  kvokavostí.  Barva
skořápky byla tak na půl cesty. Z kraje snášky s přibarvením později obyčejné
hnědé vejce. Snaha byla vybrat k násadě taková vejce, která i bez povrchového
přibarvení vykazovala tmavší hnědou základní barvu. 

Další rok (2020) a další postup bylo
provedeno  páření  F1  jedinců  mezi  sebou
pro vznik F2 generace, kde již bylo patrné
štěpení.  A to na jedince  se žlutou kůží  a
hladkými  běháky,  se  žlutou  kůží  a
opeřenými  běháky,  žlutou  kůží  a
naznačeně  opeřenými  běháky  a  to  samé
všechny  varianty  s  bílou  kůží.  Barevně
také došlo ke škále  od světlých až skoro
tmavě  pšeničných  kusů  až  po  pěkně
měděně červené.  Rozsah černé kolísal  od
velmi  silně  pročernalých  jedinců  až  po
téměř  celočervená  zvířata  s  malým
podílem černé kolumbijské kresby. Došlo i
k nežádoucím vadám v utváření  hřebenů,
kdy  se  objevily  dvojzuby.  Rychlost
opeřování  kuřat,  tvary  trupů  i  dosažená
finální  hmotnost  byly  různé.  No  prostě
stav,  kdy  každý  rozumný  člověk  by  od
toho  dal  ruce  pryč.  Chyba  lávky,  nyní
teprve začíná pravé šlechtění, selekce atd. 

Vybral  jsem  do  dalšího  chovu  v
podstatě kusy odpovídajícím mému cíli tj. kuřata s pěkně opeřenými běháky,
bílou kůží, bezvadně tvarovaným hřebenem a obstojnou barvou, pokud možno
bez veveřích ocasů. Vybral jsem nakonec dvě slepice. Jistě vás zajímá, jaká
byla barva skořápky jejich vajec. Řekněme, že podle kruhové škály se sytost
blížila se číslu 5. Bohužel jedna ze slepic třikrát kvokala a samozřejmě ta s
těmi tmavšími vajíčky. U druhé slepice kvokavost nebyla. 
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V  letošním  roce  (2021)  jsem
zopakoval  páření starého kmene tedy F1
generace  mezi  sebou,  pouze  s  jiným
kohoutem.  Opět  se  objevily  štěpné
poměry  jako  v  předchozím  roce,  ale
objevilo se více jedinců s pěkně opeřeným
běhákem. Výsledek výběru je zatím 1,2 z
množství kuřat a čeká se, až to dospěje.

 Otázkou zůstává také, jakou barvu
skořápky  budou  mít  mladé  slepice.
Naštěstí nejsem na práci kolem šlechtění
měděně červeného rázu zcela  sám, a tak
nezávisle  na  mé  iniciativě  byly  do  ČR
přivezeny další měděně červené maransky
údajně také z Belgie a tam probíhá zatím
jen  odchov  postavený  na  tomto  starém
kmeni. A doufám, že dojde ke spolupráci
ohledně výměny potřebné krve. Svoje produkty jsem poskytl také jedné mladé
chovatelce,  která  pomáhá  trochu  rozšiřovat  chovnou  základnu,  tím,  že  má
odchovy z mých násadových vajec. 

Jaké jsou vize do budoucna? Jsem smířen s
nedostatkem  cizí  krve.  A  obzvláště  v  době
„covidové“  se  může  stát,  že  nemusíme  mít
přístup na výstavy a tím spíše do zahraničí vůbec.
Přemýšlel  jsem  o  dalších  možnostech  jak  si  s
tímto  barevným  rázem  pomoci.  Napadla  mne
myšlenka  použití  slepic  rázu  pšeničného
eventuálně  černého  měděněkrkého,  ovšem  s
vadnou kresbou tj. s co nejvíce měděnou hrudí a
prsy. Pokud by takovýto jedinec jinak odpovídal
typem  standardní  maransce,  pokud  by  takový
jedinec  v  samičím  provedení  nesl  i  obzvláště
tmavá  vejce,  byla  by  to  možná,  ikdyž  jistě  ne
rychlá  cesta  k  vytčenému  cíli.  Ale  je  třeba  to
vyzkoušet. 

Použití přístřiku krve hempšírek vidím jako
dobrou  volbu.  Nesmí  se  však  opomenout,  že
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výsledek  má  být  maranska  a  nikoli  neustálý  kříženec.  Vnesením  jiného
genotypu do stávajícího dochází k jeho rozšíření a musí se provádět soustavná
přísná selekce. Křížením dochází jednak ke vzniku novinek, jednak k návratu k
výchozím genotypům použitých rodičů.  Výběrem se z té škály nechá získat
kýžený výsledek, ale často za cenu velkého „odpadu“. To vyžaduje držet vyšší
stav chovných zvířat, početné a rané odchovy a v neposlední řadě vyšší zásobu
krmiv. 

Těší mne, že také zahraniční
chovatelé  se  zabývají  měděně
červenými  maranskami.  A kdyby
se  nedařilo,  ještě  je  šance,  tento
ráz vidět mimo naši republiku. Co
se  týče  uznávacího  procesu,  je
možné  si  jej  nastudovat  na
stránkách  svazu.  Není  to  úplně
zadarmo a  ani  obratem. Já  zatím
svoje  zvířata  nekroužkuji
registračními  kroužky  a  nemá
cenu  je  vystavovat,  dokud
nebudou  odpovídat  představě
respektující chovný cíl. 

Já  doufám,  pokud  se
maransky  v  červeném  kabátě
budou  líbit,  že  se  tohoto  rázu
některý z členů klubu standardně
ujme.  Na  platformě  klubového
zpravodaje  chovatelů  maransek
bych rád poděkoval za uveřejnění
tohoto článku a popřál bych klubu
mnoho chovatelských úspěchů.

Juraj Kafka
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O FB SKUPINĚ ,,MARANSKA".

O fungování naší fb skupiny jsme stručně
informovali už v předchozích letech. Jako ,,naše"
funguje skupina čtvrtým rokem. 

V současné době má něco málo pod 1300
členů, mezi nimiž je i značný počet členů klubu.
Děkuji  všem  členům,  kteří  jsou  ve  skupině
aktivní  a  odpovídají  začátečníkům  na  jejich
dotazy, nebo vyhledávají různé ,,kuliferdy", kteří
se snaží pouze nás využít pro svoje ksefty.

Kromě  maransčí  osvěty  a  dejme  tomu
reklamy na klub a klubové akce, funguje skupina
i jako možnost sehnat nebo nabídnout zvířata do
chovu.  Funguje  také  trochu  jako  spojení  se
světem, protože členové jsou také chovatelé ze
Slovenska,  Rakouska,  Srbska,  Slovinska,
Německa,  Bulharska,  Ukrajiny,  USA,  Velké
Británie a Nizozemí. 

Myslím,  že  větší  význam  pro  chovatele
získala skupina v covidové době, kdy to byl jeden z mála prostorů, kde se mohli aspoň

virtuálně setkávat lidé se stejnými zájmy. 
Oproti  jiným  skupinám  má  tato  jedno

velké plus. Za ty čtyři roky se tam mezilidské
kolize  odehrály pouze tolikrát,  co by se  dalo
spočítat  na  prstech  jedné  ruky.  A i  v  těchto
případech se  našlo hodně lidí,  kteří  zasáhli  a
bránili původní zaměření skupiny. Jsem velmi
ráda  za  to,  že  se  tam  lidé  zabývají  pouze
chovem,  debatují  věcně,  účelně  a  bez
vzájemného urážení  a napadání.  Když  sledují
debaty na jiných skupinách,  vidím jaké štěstí
na sešlost lidí v tomhle máme. 

Pro  naše  členy,  kteří  nejsou  na  FB,
kopíruji tzv. připnurý příspevek, to základní, o
čem skupina je:

Tato  skupina  funguje  pro  výměnu
zkušeností s chovem maransek, pro konzultaci
úspěchů a neúspěchů, fotek z chovů a výstav,
pro  získávání  informací.  Hlavně  ale  chceme
přispět zlepšení stavu maransek v Čechách. 
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Maransky  jsou  pro  nás  společným
tématem pro radost i neradost, pro nadšení i
pro vztek - podle toho, jak se zrovna daří.
Ale co nás nezabije, to nás posílí.

Snažíme se všichni o to stejné. Mít v
chovu, co se nám líbí. V co nejlepší kvalitě,
i  k  co  nejlepšímu  užitku.  V  této  skupině
prosím, pište, debatujte, přemýšlejte a foťte
o  maranskách.  Pokud  tady  zazní  slovo
,,kohout  a  slepice",  jedná  se  buď  o  1.1
maransky, nebo to sem nepatří. Když se tady
řekne  ,,vejce",  jedná  se  o  maransčí  vejce.
Jiná  plemena  a  kříženci  mají  dost  svého
místa  na  jiných  skupinách,  děkujeme  za
pochopení 

Pokud tady budete nabízet zvířata na
prodej  nebo výměnu,  nabízejte jen zvířata,
která se do dalšího chovu opravdu hodí,  a
přidejte foto, na kterém bude zvíře pořádně
vidět.  NABÍDKY  ZVÍŘAT  BEZ
SLUŠNÝCH  FOTEK  BUDOU
SMAZÁNY!!!  (Slušnou  fotkou  se  rozumí,
že bude vidět alespoň to nejpodstatnější, viz
návod zde, tři fotky...)

Pokud si nejste jisti, jestli se zvíře do
chovu hodí, začínáte s chovem, nevadí - dejte tři fotky - celý profil, profil hlavy a
pohled na celou postavu zpředu. Okoukneme, probereme... Nechceme tu obchody s
drůbeží,  která svou kvalitou patří  do karbanátků. Na to je dost prostoru jinde. My
chceme mít maransky v Česku čím dál lepší � �

Uděláme si v této skupině pohodu bez zbytečných hádek a napadání. Syčení a
prskání jedu je dost všude okolo. Na co to tahat ještě sem.

Chovejme,  debatujme,  ukažme  si  vzájemně,  co  se  povedlo.  Prohlížejme  a
přidávejme fotky, vymýšlejme jak co zlepšit, jak si vzájemně poradit a pomoct. Ptejme
se, odpovídejme si ,ale ... DUSNO NEBRAT ��

Jana Mesteková
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Jak jsem k maranskám přišla
Jako malé holce, která měla ráda vše, co mělo srst nebo peří, mi tatínek

zajistil o prázdninách brigádu v drůbežárně Xaverov. Tam mě dostal pod křídla
mladičký  ing.  Šonka  a  údajně  si  mě  zapamatoval,  protože  jsem  ho  tam
otravovala od rána do večera. Moji tetu u které jsem bydlela to nevyvedlo z
míry, asi byla ráda, že mě nemá na krku. 

No čas plynul, život mě otloukal jak se dalo až jsem zakotvila v Praze 9.
A tady jsem v roce 1989 začala s čistokrevným chovem králíků a drůbeže pod
ZOČSCH v Újezdě nad Lesy. Po pár letech náš plemenář pan Adlt onemocněl a
nemohl na schůzi plemenářů, kde měl vyzvednout kroužky na drůbež a volba
padla  na  mě.  Tak  jsem  vyrazila  do  Karlína  a  tam  vystoupil  ing.  Šonka  s
přednáškou. Po skončení za mnou přišel s tím, že mě odněkud zná. Já zírala jak
žába z listí, ale nevzpomněla jsem si. Jen jsem mu řekla, že nejsem z Prahy, ale
z Děčína a začali jsme se bavit. 

Všichni víme, že pan Šonka byl povídavý a tak nějak jsme se dopracovali
k tomu, že mě zná z toho Xaverova, ale já jsem si ho vůbec nepamatovala. Za
pár let na to mi zavolal s tím, ať se u něj zastavím. To už jsme byli z Prahy
pryč, ale občas jsme se do Prahy vypravili. No a jednou jsme zajeli za panem
Šonkou. Ten mi vyprávěl o slepičkách, které si dovezl z Francie. Ukázal mi je a
dokonce mi dvě starší daroval, abych měla něco do začátků. 

No a  týden na  to  mi  volal,  že  zakládá  klub  chovatelů  a  ať  dojdu na
schůzi. Neodolala jsem a na schůzi dorazila. Domů už jsem jela jako pokladní
a to mi vydrželo dodnes.

Až po jeho smrti mi někdo poslal jeho fotky z mládí a teprve pak jsem si
na něj vzpomněla i já.

Helena Juhászová
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TROCHA ZAMYŠLENÍ O TOM, CO VŠECHNO ZTRPČUJE ŽIVOT
MARANSKÁM V ČECHÁCH

Poslední dobou mnoho chovatelů i posuzovatelů řeší otázku, proč je na
českých výstavách tolik maransek pochybné kvality. Myslím že je to hlavně
tím, že jsou maransky bohužel velmi v módě...

Ne  každý  zájemce  obdivuje
maransky  jako  celek,  tedy  jejich
vzhled, vlastnosti i vejce. Po tmavých
vejcích  je  sháňka,  taky  po  různých
odstínech  vajec  kříženců  maransek.
Tady  je,  myslím,  jeden  ze  začátku
jejich průšvihu. Lidí shání a nemůžou
sehnat, protože zájem o maransky je
teď obrovský. Kšeftaři to vědí, takže
juchu,  nabídka  se  vytvoří  třeba  i  z
příšer  a  kříženců,  a  už  to  jede  v
maransčí  populaci,  prachy  jsou
prachy  a  všechno  si  najde  svého
kupce.  Maransky  se  staly  atraktivní
záležitostí.  Shání  kdekdo,  a  množiči
tím dostávají šanci. Začátečník, který
zoufale  shání  a  nemůže  sehnat,
nakonec  skočí  po  nabídce  zaručeně
čistokrevných vajec na Bazoši, a jede
to dál.

Další  rána pro chovatele,  kteří
se  ještě  usilovně  snaží  o  kvalitní

chov, byl covid - nešlo se dlouho dostat na zahraniční výstavy pro nepříbuzný
materiál, a vejce posílaná poštou ze zahraničí jsou kapitola sama pro sebe.

Jednou  z  hlavních  teček  mezi  oči  pro  maranek  je  snáškový  hybrid
darkshell. Nicméně pro kšeftare je to skvělá pomůcka. Lze vytvořit kvantitu
násadových  ,,čistokrevných"  vajec  na  prodej  a  že  se  jedná  o  hybrid  nebo
křížence darkshell s maranskou, pozná nejeden kupující až když už je pozdě. 
Mnohokrát jsem si v duchu říkala, co jsme panu Tyllerovi udělali, že se nám
takhle pomstil... Neudělali jsme mu nic, jen je dobrý obchodník a sousta jiných
dobrých obchodníků v menším provedení se snaží využít a vydělat. 
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Nějakou tu  ránu tomu dodává kapku i
Svaz. Ono to nadělení úlev ze standardu, proti
kterému  jsme  protestovali,  to  taky  moc
zlepšení přinést nemůže. To celé sotva po té,
co jsme se už radovali, že jsme dořešili letitý
problém  s  chybně  napsaným  názvem  ve
vzorníku...  A  z  posledního  vývoje  doteď
nevíme,  jaký  je  závěr  ohledně  kresby  na
prsou.  Toto  bohužel  už  teď  nemůžeme
ovlivnit,  a musíme počkat na konec jednání.
Každá úleva od standardu je pro plemeno krok
do  pekel  a  zmatky  v  tom,  co  je  nebo  není
povoleno, dělají jen nové další zmatky.

Poslední  dobou  mám  úplně  novou
alergii... Je to alergie na pojem  ,,hobby chov".
Bohužel se tento pojem stal něčím, co v očích
dotyčného chovatele  dává  právo na  mizernou kvalitu  zvířat.  Stačí  napsat  ,,
hobby chov", a lze prodat cokoliv, nikdo už mi nemůže vyčítat, že prodávám
zmetky,  jsem přece pouze hobby chov...  Kdo z členů klubu je  také členem
maransčí FB skupiny, ten už několik debat na toto téma viděl. ,,Hobby chov"
omlouvá  cokoliv,  i  prodej  kříženců,  protože  ,,přece  to  není  na  výstavu"...
Problém je v tom, že i tyto chovy produkují kuřata, prodávají vejce do líhně, a
zvířata často příšerné kvality se dál vesele množí,  a další  majitel  v řadě už
neřeší, jak zvíře vypadá, příbuzenská plemenitba nevadí, mám maransky hurá a
kšeft  je  kšeft...  Výsledkem je,  že  na  výstavách jsou často  vidět  parodie  na
maransku, a spousta lidí  si  potom  potěšením kopne do klubu, jaké že jsou
maransky příšery... 

Když na ten pojem někde v příspěvku padnu, zpravidla následuje moje
nejapná otázka ,,A co to je hobby chov?" Odpovědí už se mi pár dostalo, ale ne
že by mě potěšily.  Nikomu není třeba překladu, podle mé logiky ,,zájmový
chov"  je  u  mě  cokoliv,  co  není  profesionální  chov.  Tudíž,  pokud  nejsme
profesionální drůbežárna, máme všichni zájmový chov. Používat tento pojem
jako omluvenku pro prodej jakékoliv maransčí hrůzy, za to by měly všechny
slušné maransky rozdávat lidem osobně lepáky z obou stran.

Dalším  nepřítelem  plemene  jsou  špatně  posouzené  maransky  na
výstavách. Příliš benevolentní posouzení budí v chovatelích dojem, že ,,toto "
je do chovu ještě dobré, když to dostalo např. 92b. a žádnou výluku, ,,je to
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přece jen místní výstava, nemůžu to vyhodit, příště by tady měli málo zvířat
nebo jiného posuzovatele...,, takový argument posuzovatele je sice z lidského
hlediska pochopitelný, ale ve výsledku vede k dalšímu množení příšer. Naopak
pokud  posuzovatel  úplně  sestřelí  zvíře  z  důvodu  pouze  vlastní
neinformovanosti, je to pro chovatele jako pár facek za poctivou práci. Díky
Bohu za každého posuzovatele, který je informovaný a přemýšlí hlavou...

Toto jsou podle mě  hlavní nepřátelé a škůdci  maransek. Možná jsem
ještě na některé zapoměla. A všechno toto dohromady trvá už nějakou dobu....

Máme  sice  na  FB  skupinu,  kde  se  snažíme  o  osvětu  a  pomoc
začátečníkům, aby věděli aspoň základní věci. Máme klubove stránky, kde se
dá najít prakticky všechno potřebné pro začátečníka, aby se zorientoval, než si
maransky přinese domů. Pokud ovšem hledá, čte, nebo se aspoň ptá...

Upřímně, jestli má někdo z lidí, co trousí poznámky o hrozném plemeni 
pocit,  že  je  v  silách klubu uhlídat  kvalitu  maransek v  Čechách,  tak mě to
naopak připadá  jako snaha  usekávat  chapadla,  když za  každé  narostou  dvě
nová. 

Co ale můžeme udělat je, držet si kvalitní chovy aspoň uvnitř klubu. Kdo
se  pamatuje  na  plemenářský  plán  p.Hrubeše,  možná  mi  dá  za  pravdu,  že
nedostatek spolupráce ze strany členů klubu, byla obrovská škoda.

Období  covidu je  snad za  námi,  ale  vzhledem k novým předpisům o
vývozu zvířat v rámci EU zřejmě nebude možné jen tak lehce dovézt kvalitní
zvířata  ze  zahraničí  a  vylepšit  naše  chovy.  Pokud  můžete,  vysvětlujte
nevědoucím  chovatelům  jaká  má  být  maranska,  odkazujte  je  na  klubové
stránky, kde se dá všechno základní najít. A pokud máte kvalitní kohouty, které
už  nepotřebujete,  dejte  prosím vědět  ostatním členům klubu,  kohout  určitě
najde další  uplatnění. Potřebujeme aspoň v klubu mít kvalitu maransek tam,

kde má být...
Jana Mesteková

27



28


